

Joint Udice / U15 Canada statement

Introduction

On the occasion of the meeting of the Canada-France Joint Committee on Science, Technology and Innovation (Comix), U15 Canada and Udice, groups of Canadian and French research-intensive universities, wish to share their common vision of strengthening the scientific and academic partnership between France and Canada and how they can contribute to it.

The Comix takes place in a particularly promising context for cooperation in research and higher education between our two countries. In addition to a shared political will to strengthen the bilateral partnership - including scientific - expressed during the recent meetings between the French President and the Canadian Prime Minister, there are new opportunities at the European level, with the start of negotiations between the European Union and Canada for an association agreement with Canada in the Horizon Europe program.

Role of research universities in the cooperation between France and Canada

French and Canadian research universities have been collaborating for many years in both research and education. Several pairs of Udice and U15 Canada member universities have already established strategic partnerships aimed at developing joint actions (joint research projects, student and researcher mobility, joint training programs, research chairs, etc.).

The research intensive universities wish to play their full part in strengthening the scientific partnership between France and Canada, thus contributing to the historical friendship between our two countries and their ability to jointly respond to the major challenges of our time.

This commitment is based on a set of shared values and objectives:

- We pursue scientific excellence and wish to transmit and produce the most advanced knowledge.
- We wish to put scientific excellence at the service of society in order to respond to the major challenges facing our planet (climate change, technological transformations, global health, for example).
- We share a global approach to the education/research/innovation continuum. We produce cutting-edge knowledge, train the next generations by confronting them with this knowledge and promote its transfer to the economy and society.
- We distinguish ourselves by our ability to address complex subjects in a global and transdisciplinary manner that cannot be reduced to a single thematic field.
- We respect academic freedom and democratic values are the foundation of our work.
- We value international cooperation as an imperative for the advancement of knowledge.
- We are located at the heart of our respective socio-economic environments in order to be both attentive to the needs of society and able to respond to them through training, research and innovation.
- We wish to promote diversity within our institutions and in our joint actions.

Principles guiding partnerships between French and Canadian research universities

To best fulfill their role as central actors in the scientific partnership between France and Canada, the Udice and U15 Canada research universities wish to base their partnerships on the following principles:

Reciprocity: the universities strive to balance the flow of students and researchers as well as their respective contributions (financial, human or in kind) to make these partnerships effective.

Complementarity: partnerships must mobilize the strengths, material capacities, equipment and infrastructure of each university involved in order to benefit the partner university.

Responses to challenges common to both countries: through their contributions to the work of Comix, the Udice and U15 Canada universities participate in the identification of the thematic priorities of bilateral cooperation and direct their joint actions towards these priorities.

Transdisciplinarity: the universities mobilize their respective capacities to address these major challenges in a transdisciplinary manner, benefiting in particular from the contribution of the human and social sciences.

Opening up to Europe: the partnerships between Udice and U15 Canada universities are intended to open up new perspectives for cooperation between Canada and Europe through European research funding programs, but also through the international outreach of the European Alliances, of which Udice universities are active members.

Actions to be developed

Udice and U15 Canada wish to implement concrete actions that will be developed around the following priorities :

- Promote and defend the interests of research universities with our respective governments for their involvement in bilateral cooperation and for the reinforcement of the means granted to the scientific cooperation between France and Canada
- Increase the mobility of researchers and students
- Share our thoughts and best practices on cross-cutting issues of common interest (open science, response to geopolitical challenges, research security...)
- Facilitate cooperation around the priority themes defined in the Comix framework (organization of workshops and support for joint research projects)

Ottawa, April 23th 2023

For U15 Canada

For Udice

Chad Gaffield, Chief Executive Officer

Estelle Iacona, President of Paris-Saclay University

Déclaration commune Udice / U15 Canada

Introduction

A l'occasion de la réunion du Comité mixte Canada France sur la science, la technologie et l'innovation (Comix), U15 Canada et Udice, groupes d'universités de recherche intensive canadiennes et françaises souhaitent partager leur vision commune du renforcement du partenariat scientifique et universitaire entre la France et le Canada et de la contribution qu'elles peuvent y apporter.

Le Comix intervient dans un contexte particulièrement porteur pour la coopération en recherche et enseignement supérieur entre nos deux pays. A une volonté politique partagée de renforcer le partenariat bilatéral – y compris scientifique – exprimée à l'occasion des dernières rencontres entre le Président français et le Premier ministre canadien, s'ajoutent de nouvelles opportunités au niveau européen, avec le début des négociations entre l'Union Européenne et le Canada pour un accord d'association du Canada au programme Horizon Europe.

Rôle des universités de recherche dans la coopération entre la France et le Canada

Les universités de recherche françaises et canadiennes entretiennent depuis de longues années des collaborations aussi bien en recherche qu'en formation. Plusieurs paires universités membres d'Udice et du U15 Canada ont déjà établi des partenariats stratégiques visant à développer des actions communes (projets de recherche conjoints, mobilité d'étudiants et de chercheur, programmes de formation communs, chaires de recherche...).

Les universités de recherche intensives souhaitent prendre toute leur part au renforcement du partenariat scientifique entre la France et le Canada, contribuant ainsi à l'amitié historique entre nos deux pays et à leur capacité à répondre conjointement aux grands enjeux de notre époque.

Cette volonté s'appuie sur un ensemble de valeurs et d'objectifs partagés :

- Nous poursuivons la recherche de l'excellence scientifique et souhaitons transmettre et produire les connaissances les plus avancées.
- Nous souhaitons mettre l'excellence scientifique au service de la société pour répondre aux grands défis auxquels notre planète est confrontée (changement climatique, transformations technologiques, santé à l'échelle mondiale par exemple).
- Nous partageons une approche globale du continuum éducation / recherche / innovation. Nous produisons des connaissances de pointe, formons les prochaines générations en les confrontant à ces connaissances et en favorisons le transfert vers l'économie et la société.
- Nous nous distinguons par notre capacité à aborder de façon globale et transdisciplinaire des sujets complexes qui ne peuvent se réduire à un seul champ thématique.
- Nous respectons la liberté académique et les valeurs démocratiques constituent le socle de notre action.
- Nous valorisons la coopération internationale comme une nécessité impérieuse pour l'avancement des connaissances.
- Nous nous situons au cœur de nos environnements socio-économiques respectifs pour être à la fois à l'écoute des besoins et en capacité d'y répondre aux travers de la formation, de la recherche et de l'innovation.
- Nous souhaitons promouvoir la diversité au sein de nos établissements et dans nos actions communes.

Principes guidant les partenariats entre universités de recherche françaises et canadiennes

Pour remplir au mieux leur rôle d'acteurs centraux du partenariat scientifique entre la France et le Canada les universités de recherche Udice et U15 Canada souhaitent faire reposer leurs partenariats sur les principes suivants :

Réciprocité : les universités s'efforcent d'équilibrer les flux d'étudiants et de chercheurs ainsi que leurs apports (financiers, humains ou en nature) respectifs pour faire fonctionner ces partenariats.

Complémentarité : les partenariats doivent mobiliser les forces, capacités matérielles, équipements et infrastructures de chaque université impliquée afin d'en faire bénéficier l'université partenaire.

Réponses aux défis communs aux deux pays : au travers de leurs contributions aux travaux du Comix, les universités Udice et U15 Canada participent à l'identification des priorités thématiques de la coopération bilatérale et orientent leurs actions communes vers ces priorités.

Transdisciplinarité : les universités mobilisent leurs capacités respectives à aborder de façon transdisciplinaire ces grands défis, en bénéficiant en particulier de l'apport des sciences humaines et sociales.

Ouverture sur l'Europe : les partenariats entre universités Udice et U15 Canada ont vocation à ouvrir de nouvelles perspectives pour la coopération entre le Canada et l'Europe au travers des programmes européens de financement de la recherche mais aussi via l'ouverture internationale des Alliances européennes, dont les universités Udice sont des membres actifs.

Actions à développer

Udice et U15 Canada souhaitent mettre en œuvre des actions concrètes qui se déclineront autour des priorités suivantes :

- Promouvoir et défendre les intérêts des universités de recherche auprès de nos gouvernements respectifs pour leur implication dans la coopération bilatérale et pour le renforcement des moyens accordés à la coopération scientifique France / Canada
- Accroître la mobilité des chercheurs et des étudiants
- Partager nos réflexions et bonnes pratiques sur des sujets transversaux d'intérêt commun (science ouverte, réponse aux défis géopolitiques, sécurité de la recherche...)
- Faciliter les coopérations autour des thèmes prioritaires définis dans le cadre Comix (organisation d'ateliers et accompagnement de projets de recherche commun)

Ottawa, le 23 avril 2023

Pour U15 Canada

Chad Gaffield, Chef de la Direction

Pour Udice

Estelle Iacona, Présidente de l'Université Paris-Saclay
